
   محمد تقوی
جایزه نم��اد اقتص��اد مقاومتی نهمین جش��نواره فیلم 
عمار که اخی��راً پایان یافت از س��وی خانواده ش��هدای 
هسته ای به حاجیه خانم عصمت احمدیان مادر شهیدان 
ابراهیم و اسماعیل فرجوانی به دست پدر شهید مصطفی 
احمدی روشن تقدیم شد. عصمت احمدیان مادر دو شهید 
و یک جانباز دفاع مقدس است که سال ها با یک وانت به 
جبهه های جنگ رفت و در طول هشت سال دفاع مقدس 
در اهواز رزمندگان را پش��تیبانی مي کرد و امروز هم به 
مدافعان ح��رم خدمت مي کند. محم��د حبیبي منصور 
کارگردان مستند بانو درباره زندگی این زن قهرمان است. 
مستندی که به دلیل پرداختن به آسیب های اجتماعی و 
روایتی حماسی و ش��یرین، فانوس بخش »مستند ملت 
قهرمان« جشنواره عمار را دریافت کرد. حضور سوژه اصلی 
این اثر یعنی عصمت احمدیان پشت تریبون نیز یکی از 

جذابیت های مراسم اختتامیه این رویداد را رقم زد. 
   زندگی یک زن قهرمان واقعی 

کارگردان مستند بانو در گفت وگو با »جوان« درباره موضوع این 
مستند گفت: موضوع فیلم یک خانم است که زندگي پر فراز 
و نشیبي دارد. ما سعي کردیم در روایت درست جذابیت هاي 
زندگي این آدم را ب��راي مخاطب منتقل کنیم. مجموعاً اگر 
بخواهم بگویم این آدم کیس��ت، به نظرم تصویر واقعي یک 
قهرمان را مي شود در خانم فرجواني دید. در تعریفي که ما از 
قهرمان داریم همه نشانه ها در خانم احمدیان جمع شده است. 
آدمي که زندگي پر فراز و نشیبي دارد و زندگي اش پر از اتفاق 
و پر از حادثه است. در 11 س��الگی ازدواج مي کند و ورودش 
به زندگي با شوک روبه رو مي شود و بعد با فکر اقتصادي که 
دارد در همان اوایل ازدواجش، با همان سن و سال کمي  که 
دارد کار مرغداري انجام مي دهد. در همان سال هاي قبل از 
انقلاب در سال 42 که اصلاً رسم نبوده خانم ها رانندگي کنند 
ایشان گواهینامه مي گیرد. شخصیت او در مدیریت اقتصادي 
و اجرایي اش به شدت جذاب است و این براي فیلمساز خیلي 
وسوسه کننده است که در مورد این موضوع کار کند و یک وجه 
دیگر شخصیت ایشان نگاه عقیدتي است که به نظر مي آید به 
ایشان کمک مي کند تا با این فراز و نشیب ها و افت و خیز ها 
زندگي را طي کند و به نقطه خوبي برساند. روزهایي که جنگ 
شروع مي شود او صاحب ش��ش فرزند است و به مرور درگیر 
جنگ مي شود و کل خانواده در واقع با همه وجود درگیر جنگ 
مي شوند. یکي از دوستان مي گفت انگار کل جنگ یک موشک 

بوده خورده وسط زندگي این ها.
به گفته این فیلمس��از، کاراکتر مس��تند بان��و با همان 
ظرفیت درونی و ب��ا نگاه ایماني که دارد و این پش��توانه 
عقیدتي و نظري و فکري بالاخره این مرحله از زندگي را 
مي گذراند. یک پدیده است که واقعاً اگر چنین سوژه اي 
دست فیلمس��ازان دنیا بود از او ابرقهرمان مي ساختند و 
جهاني اش مي کردند. چون قصه اش کاملًا جهاني است. 
آنقدر ظرفیت دارد که حساب ندارد. قصه زندگي ایشان 
پررنگ  و جذاب است اما متأسفانه سینماي داستاني ما 
به قصه هاي واقعي بي توجه اس��ت و اصلًا نمي فهمم چرا 
قصه هایي با این سطح از جذابیت را نمي بینند. یعني اگر 
نگاه عقیدتي و دیني هم نداشته باشیم حتي اگر فقط صرفاً 
با عشق به سینما دنبال یک روایت جذاب باشیم، این قصه 

براي روایت سینمایي قصه بي نظیری است. 
   ایجاد یک ساختار اجتماعی 

به گفته وی در واقع شخصیت سوژه و روال زندگي ایشان 
برایم اهمیت داشت. در اصفهان زندگی مي کند که به دلیل 
ازدواج همراه همسرش به اهواز مي رود. ساختار اقتصادي که 
در اهواز شکل مي دهد قطعاً مي تواند یک الگو باشد آن هم در 
شرایط سخت، مرغداري مي زند و خیاطي هم یاد مي گیرد. 
در تنهایي و در غربت یک خیاط خانه راه مي اندازد. در فشار 
و آن فضا و ازدواج با آن سن کم در 11 سالگی. این پولادین 
بودن شخصیت این آدم در واقع باعث شد که ما بخواهیم 
این را براي جامعه تبدیل به یک مدل کنیم. براي پاک شدن 
سیاهي هایی که خیلي ها در فضاي رسانه و سینما دارند به 
جامعه تزریق مي کنند و حال فکري و روحي و رواني جامعه را 
خراب مي کنند جامعه به این چشمه هاي امید نیاز دارد. خود 
فیلم هم همین طور است. تم آن امید است، در واقع زندگي 
است که در وجود این خانم جاري است. ما سعي کردیم فیلم 
از حال و هواي شخصیت مان جدا نشود و به آن نزدیک شویم 
که خدا را شکر این طور هم شده است. از منتقدان و مردم که 

فیلم را مي بینند واکنش های خوبي مي گیریم و مي بینیم که 
کار اثر خودش را داشته است. من خودم چند نقد خواندم از 
همه دوستان که لطف داشتند. هم مستند سینمایي و هم 
نویسنده بودند که دیدم بازخورد خیلي خوبي داشت. هم به 
لحاظ تخصصي و هم به لحاظ محتوایي و هم روایت و اجرا. 
البته تیم بس��یار خوبي با ما همراه بود که من از همه شان 

تقدیر و تشکر مي کنم.
کارگردان مستند برگزیده جشنواره عمار درباره اقتصاد 
مقاومت��ی مي افزاید: بدون عوامل خوب نمي توانس��تیم 
کاری انجام بدهیم. یک تیم بي نظیر که خودشان به کار 
علاقه مند بودند چه تدوین و چه تولید. در مجموع چیزي 
که در وجود خانم احمدیان است تأثیر قهرمان واقعي است 
در مقابل قهرمان هاي پلاس��تیکي و مصنوعي که امروز 
دارد به جامعه تزریق مي ش��ود. احساس مي کنم حس 

خودم این است که تزریق این قهرمانان در جامعه باعث 
حرکت جامعه مي شود. این ها مثل موتور محرک جامعه 
هستند و قهرمانان قلابي نیس��تند که موتور فرهنگي و 
فکري جامعه را مي س��وزانند. مثل روغن  سوخته اي که 
وارد موتور شود و موتور یاتاقان مي زند اما اتفاقي که امروز 
در جامعه مي افتد این است که ما داریم تصویر قهرمانان 
پلاس��تیکي به جامعه مي دهیم که هیچ کمکي به ایجاد 
امید و حرکت و نش��اط نخواهد کرد و ای��ن خانم دقیقاً 
مقابل این مدل قهرمان اس��ت. یک قهرمان واقعي که از 
دل مشکلات بیرون مي آید و تبدیل به یک پدیده مي شود 
اما عجیب است که چرا قهرمانان وطني ما این قدر مغفول 
هستند. من سال هاي پیش هم راجع به چند تا آدم این 
تیپي فیلم ساختم و آنها هم همین طور هستند. براي من 
عجیب است که سینما به دنبال چه مي گردد. مگر دنبال 
قهرمان نمي گردد این قهرمان، خیلي هم جذاب است. باز 
هم مي گویم، فارغ از نگاه عقیدتي و فکري، آدم اگر دنبال 
قهرمان و روایت جذاب مي گردد و نسبت به سینما عرق 

دارد اینها شخصیت هاي جذابي هستند.
   ظرفیت یک فیلم داستانی 

حبیبی منصور در ادامه عنوان مي کند: حدود یک س��ال 
و 9ماه کار زمان برد؛ از پژوهش تا تولید و پخش. در واقع 
فضاي جغرافیاي فیلمبرداري ما و لوکیشن هاي ما متعدد 
بود. س��وژه ما کار مرغداري مي ک��رد، کار پرورش ماهي 
مي کرد، کار باغداري مي کرد، زنبورداري مي کرد. مرغداري 
ایلام بود و زندگي اهواز و باغ شان در ایذه و محل تولدشان 
هم در اصفهان است؛ بین اصفهان و چهارمحال. این تنوع 
لوکیشن در نقاط کشور و اینکه ما از آنها دور بودیم باعث 

مي شد کار تیم تولید سخت شود اما ما با علاقه شخصي 
کار را ش��روع کردیم و آن قدر جذاب ب��ود که حیف مان 
مي آمد تصویري نباشد. 40 سال از قصه پربار در انقلاب 
و زندگي این خانم قهرمان و 30 س��ال از جنگ مي گذرد 
و هیچ کس نمي رود سراغ این آدم. حیف بود و مغفول بود 
و خدا را شکر که الان بابي باز شده و سعي ما این است که 
حتماً یک رونمایي جدي براي کار بگیریم و از دوس��تان 
سینمایي دعوت کنیم از فیلمنامه نویس ها و کارگردان ها و 
تهیه کننده ها تا این قصه را به عنوان قصه ای با پتانسیل کار 
داستاني عرضه کنیم تا در واقع در اختیار تولید قرار بدهد و 

انشاءالله تبدیل به یک کار داستاني خوب شود.
سازنده مستند بانو مي افزاید: شما وقتي با یک آدم فعال قرار 
است کار کنید و زندگي اش را به تصویر بکشید، براي اینکه 
بتوانید راجع به او فیلم بسازید باید برنامه ریزي کنید و براي 
این جور آدم ها نمي توانی��د برنامه ریزي کنید. آنها براي تو 
برنامه ریزي مي کنند و نمي شود مدیریت شان کرد، آنها تو را 
مدیریت مي کنند. این یکي از سختي هاي کار است. اصولاً 
با یک سوژه اکتیو زنده کار کردن این دردسر ها را هم دارد و 
خصوصاً با آدم هایي که انرژي دارند سختي دو برابر مي شود 
و این سختي در دل قصه بود و اینکه مسافت بود. ما هر بار 
باید از تهران مي رفتیم اهواز براي یک جلسه فیلمبرداري و 
بعد باید مي رفتیم اصفهان. بعد مسافت سخت بود که تولید 
را سخت مي کرد و هزینه را بالا مي برد و نکته اینکه متأسفانه 
به خاطر اینکه مجموعه هاي تولیدي نگاه کمي  به تولید دارند 
یعني زمان و تعداد براي شان مهم است خیلي این انرژي را 
نمي گذارند که حالا ترجیح شان این است که کاري سریع و 

ارزان دربیاید به جاي اینکه براي کاري زمان گذاشته شود.
   یک روایت داستانی جدی 

به گفته وی در زندگي خانم احمدیان حجم بالایي از قصه 
اتفاق مي افتد و ما احساس کردیم باید یک روایت داستاني 
و جدي براي کار پیدا کنیم. سعي کردیم روایت مان روایت 
استخوان داري باشد و حتماً شکل داستاني و جدي پیدا کند 
و جذابیت روایت براي مخاطب ایجاد شود که بنشیند و فیلم 
را ببیند. براي اینکه جذابیت بیشتر شود متن را خانم ثریا 
قاسمي  خواندند. براي اینکه در واقع صداي ایشان به عنوان 
صداي یک مادر قرص و محکم و دلسوز جا افتاده و همین 
که در کارشان استاد هستند و بدون اغراق خود این اتفاق و 
همراهي ایشان درجه کار را بالا برده و روي جذابیت کار و 
همراه کردن مخاطب تأثیر گذاشته است و اینکه خودشان با 
سوژه ارتباط برقرار کرده بودند. در واقع ساختار روایي خوب 
انتخاب شده و با همراهي صداي خوب و در مجموع تدوین 
خوبي که انجام شده یک شکل داستان گو پیدا کرده که یکي 
از جذابیت هاي کار است که مخاطبان از آن حرف مي زنند 
و این ضعف قصه گویي در سینماي مستند وجود دارد. ما 
سعي کردیم خیلي آلوده این نشویم و براي ایجاد جذابیت 

یک روایت جدي داشته باشیم.  
این فیلمساز در پاسخ به اینکه چقدر به سوژه نزدیک شدید؟ 
توضیح مي دهد: حدود دو سال زماني که گذاشتیم براي این 
بود که یک کار ویژه بسازیم. کار ماندگار تاریخي و لازمه آن این 
بود که به قول شما به سوژه نزدیک شویم. به قول شهید آویني 
حجاب دوربین را بین خودمان و سوژه برداریم و خدا را شاکرم 
که به اذعان مخاطبان چه منتقدان و متخصصان و چه نگاه 
مردمي  این اتفاق افتاده است و فاصله دوربین و سوژه برداشته 
شده و خود حاج خانم و همسرشان ما را بخشي از زندگي شان 
مي دیدند. مخاطبی که فیلم را مي بیند متوجه مي شود که 
چیزي به عنوان دوربین وجود ندارد. ما ش��وخي هاي زن و 
شوهر قدیمي  را با هم داریم تا بگو مگو هایشان تا دیالوگ هاي 
عاشقانه شان و ما همه اینها را کنار هم داریم و این جذابیت 
فیلم است که حاصل شده اس��ت. حاج خانم مادر شهیدان 
ابراهیم و اسماعیل فرجواني هستند و دخترشان نیز جانباز 

است ولی روحیه و نیروی ایشان حیرت آور است. 
   تصویر یک بانوی واقعی 

وی درباره اینکه چرا نام »بانو« را برای این مستند انتخاب 
کرده؟ نیز مي گوید: انتخاب اسم بسیار مهم و کار سختي 
است. خیلي سر اسم کلنجار رفتیم تا اینکه هر اسمي  که 
به ذهنم مي رسید احساس مي کردم که به شعار نزدیک 
باش��د و یا حق مطلب را ادا نکند. فیلم را در واقع در خانه 
براي خانواده نمایش دادم. این پیشنهاد همسرم بود که در 
مدت ساخت و تدوین و آماده سازي فیلم همراه و همپاي ما 
بود. همه عوامل سازنده فیلم را براي خانواده هاي مان نشان 
دادیم و به قولي اکران اولیه در میان خانواده هاي خودمان 
بود. از خانمم پرسیدم چرا بانو؟ و ایشان گفت این تصویر 
یک بانوي واقعي است و به نظر خودمان هم این طور بود و ما 
بانو را این طور مي خواستیم معرفي کنیم نه حالا این مدلي 
که افکار و عقاید در جهان دارند تصویر مي کنند. بانو زني 
است که حرف براي گفتن دارد و در فضاي اجتماعي مثمر 
است و خانواده را مدیریت مي کند و در محیط خانوادگي 
فرمانده خوبي است و فرزندان خوبي تربیت کرده و آن قدر 
المان هاي خوبي دارد که تصویر یک زن کامل اس��ت و با 
احترام مي شود به ایش��ان گفت بانو. یک بانوي بي نقص 
است نه به معناي اتم کلمه بي نقص اما خانمي  با کمالات 
است. این ریشه یابي اسم این طوري بود که اتفاق افتاد و بعد 

دیدیم که جذاب است و این اسم را انتخاب کردیم.
   تلویزیون و ترویج الگوهای پلاستیکی

این مستندس��از درباره الگوهای پلاستیکی که در برخی 
رسانه ها ارائه مي شود نیز بیان مي کند: واقعاً این روزها شما 
هر کانال تلویزیوني که مي بینید یک بازیگر دعوت کرده اند و 
حرف های در بهترین حالت بی خاصیت مي زند. در این چند 
ماه بار ها اینها را دیدم و نمي فهمیدم که این آدم مگر چقدر 
حرف براي گفتن دارد و اصلاً مگر چه فیلی هوا کرده است. 
اتفاقات زندگي این آدم چقدر است و چقدر جذابیت دارد و 
من چقدر باید سبک زندگي نه چندان جالب این آدم برایم 
توضیح داده شود و چه چیز جدیدي قرار است در این همه 
دیدن دریافت کنم. وقتي ما قهرمان واقعي معرفي نکنیم 
جامعه به لحاظ فرهنگي از درون تهي مي شود. قهرمان هاي 
پلاستیکي مانند آب ش��ور مي مانند که جامعه را سیراب 
نمي کنند بلکه به لحاظ فرهنگي تش��نه تر مي کنند و در 
آخر مریض مي کنند. کاش مي شد به این فکر کرد. کاش 
سینماي داستاني و مدیریت فرهنگي به این فکر مي کرد 
که این وقت و هزینه و انرژي را به سمت قهرمان هاي واقعي 
سوق بدهد. متأسفانه نگاه ضعیفی براي تولیدات جدي در 
حوزه مستند فاخر و در حوزه قهرمان هاي ملي و انقلابي 
انجام مي شود. وطن پرستانه نگاه کنیم اینها قهرمانان وطني 
بزرگي هستند، دیني نگاه کنیم اینها قهرمان هاي اخلاقي 
و دینی مهمي  هستند. کاش فکري شود اینها در قالب هاي 
خوب و ساختار هاي درست به جامعه معرفي شوند. تمایل 
دارم از همین فرصت استفاده کنم و از همراهان و همکاران 
خود که من را در ساخت و تولید این مستند یاري کردند 
قدرداني کنم. از مدیر تصویربرداري روح الله جواني، تدوین 
محمدرضا اکبري، مدیر تولید س��یدمصطفي لس��اني و 
دس��تیاران کارگردان حمید بني حس��ني و محمدوحید 
عرب باس��تاني و نیز عکاس مهدي خاتم گویا و همچنین 
تصویربردار هوایي محسن نامدار به علاوه گوینده متن و 
راوي هنرمند عزیز ثریا قاس��مي  و پشتیباني فني یحیي 

محمدعلي تشکر کنم.
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اتفاقي ك�ه ام�روز در جامع�ه مي افتد 
این اس�ت كه ما داریم تصویر قهرمانان 
پلاستیکي به جامعه مي دهیم كه هیچ 
كمکي به ایجاد امید و حركت و نش�اط 
نخواهد كرد و این خانم دقیقاً مقابل این 
مدل قهرمان است. یک قهرمان واقعي 
كه از دل مشکلات بیرون مي آید و تبدیل 

به یک پدیده مي شود

اسفندیار قره باغی:
 روبه روی ناو امریکا 

و کنار پاسداران جوان سرود 
مرگ بر امریکا را خواندم

   مصطفي شاه كرمي
اسنفدیار قره باغی خواننده سرود »امریکا، امریکا، 
ننگ به نیرنگ تو« گفت: برای اینکه موفق ش�وند 
من در بین مردم نباشم، شایعه پراكنی كرده بودند 
كه من ب�ا زور حکوم�ت س�رود می خوان�م. حتی 
نوش�تند كه این آدم خودش س�اكن امریکاس�ت!

به گ��زارش »ج��وان« به نق��ل از روابط عمومی بس��یج 
هنرمندان، دومین ش��ب اجراه��ای محافلی چهارمین 
جشنواره س��رودهای حماس��ی و آواهای انقلابی بسیج 
»آوای بیداری« شامگاه سه شنبه 2۵ دی، با حضور امیر 
نصیربیگی رئیس سازمان بسیج هنرمندان، در سالن بانک 
تجارت خرم آباد با استقبال پرشور مردم این شهر همراه بود. 
در ابتدا محمدرضا اسحاقی از هنرمندان موسیقی نواحی 
استان مازندران دو قطعه با موضوع مدافعان حرم و بخشی 
از س��ریال پایتخت را اجرا کرد. در ادامه حسین ولی نژاد 
دوتارنواز استان خراسان ش��مالی دو قطعه به زبان های 
ترکی، کرمانجی خراسانی و قطعه ای به زبان فارسی در 
وصف اس��رار خداوند اجرا کرد. در ادام��ه گروه هم آوایی 
بین المللی الغدیر تهران س��ه قطعه »عیدانه«، »پرستار 
من« و »من ایرانی ام« را به سرپرس��تی هادی نصیری و 
همراهی هادی عظیمی، ابراهیم فراهانی، محمدحسین 
رضایی و حسین رضوانفر اجرا کردند که مورد استقبال 
حاضران قرار گرفت. در بخش دیگری از این مراسم رضا 
نیک فرجام سه قطعه »مادر«، »معلوم اثر« و »سپاه زینب 
)س(« را اجرا کرد. فیض الله صفاری هنرمند اهل خرم آباد 
در ادامه برای اجرای دو قطعه لرُی »همس��نگر« و »روز 
شادی« روی سِن آمد و در س��خنانی کوتاه گفت: قطعه 
همسنگر را به یاد همه شهیدان ایران و لرستان در سال 
13۶۵ خواندم که یاد همه جبهه ها در آن وجود دارد. به 
واسطه این قطعه چند بار در جبهه ها حضور پیدا کردم تا 
موجب تقویت روحیه رزمندگان شود. ستار سهرابی در 
ادامه این مراسم سه قطعه »بهشت دنیا«، »عطر نجیب« 
و »قله پرواز« را اجرا کرد و در توضیح کوتاهی گفت: عطر 
نجیب را به همه شهیدانی که جانشان را فدا کردند، تقدیم 
می کنم. محمدحسین سپهوند در بخش دیگری از این 
مراسم قطعه »دیار لرُستان« را اجرا کرد. اسفندیار قره باغی 
در بخش پایانی این مراسم سه قطعه »در روح و جان من«، 
»ای ایران« و »امریکا، امری��کا ننگ به نیرنگ تو« را اجرا 
کرد و در س��خنانی گفت: حضور در چهارمین جشنواره 
س��رودهای حماس��ی و آواهای انقلابی و موسیقی ضد 
استکبار جهانی را سعادتی می دانم که در چهلمین سالگرد 
تولد جمهوری اسلامی سعادت حضور در آن را دارم. وی با 
اشاره به تبلیغات رسانه های معاند افزود: برای اینکه موفق 
شوند من در بین مردم نباشم، شایعاتی پراکنده کردند که 
من با زور حکومت سرود می خوانم و شایعه دیگر این بود 
که بی بی سی و رادیو امریکا و سایر شیاطین نوشتند که 
این آدم خودش ساکن امریکاست. برای پاسخ دادن به این 
شایعات در جوار سازمان بسیج هنرمندان سفری به خلیج 
فارس داش��تم و با یکی از ناوهای جنگی سپاه قدرتمند 
پاسداران به جزیره ابوموسی رفتیم و روبه روی ناو امریکا و 
در کنار جوانان پاسدار نیروی دریایی سرود مرگ بر امریکا 
را خواندم. این هنرمند ادامه داد: اقتدار ما به گونه ای است 
که هر ناوی وارد خلیج فارس می ش��ود باید شماره بدنه 
کشتی را به نیروهای سپاه اعلام کند و پرچم جمهوری 
اسلامی را نصب کند و سپس از آب های ما رد شوند. یک 
عده روشنفکر می گویند دور از ادب است پرچم کشوری 
را آتش زد و ما می گوییم ما با آتش زدن پرچم امریکا، قلب 
آنها را آتش می زنیم اما وقتی امریکایی ها هواپیماهای ما 
را سرنگون کردند، آیا ما نسوختیم؟ در جواب ما با قدرت 

اعلام می کنیم مرگ بر امریکا.

بانو،زندگییکقهرمانزنواقعیراروایتميکند
در گفت وگوی »جوان« با كارگردان مستند بانو برگزیده جشنواره عمار مطرح شد
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